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 والتعلٌم الدامج التعلٌم بٌن للممارنة العلمً البحث أسلوب استخدامهدفت الدراسة إلى تدرٌب الطلبة على 
 التعلٌم فً الإعالة لذوي حك كونه المدرسة، فً الجامع التعلٌم متطلبات توفٌر على لعمل، كما هدفت لالجامع
هنان عدد من المشكلات التربوٌة فً النظام التربوي التً تتطلب البحث عن حلول علمٌة  الدراسة لهذه كنتٌجة

طالبة من ذوي الاعالة موزعات على صفوف المدرسة من  (21مكونة من ) وطبمت الدراسة على عٌنة ،
المنهج النوعً المتمثل فً الممابلات والزٌارات وجمع البٌانات  الدراسةاتبعت الصف الاول حتى التوجٌهً 

وعمل الممارنات بٌن التعلٌم الدامج والتعلٌم الجامع فً توفٌر افضل لحموق لذوي الاعالة، كان من اهم نتائج 
وفٌر المبادرة سعً المدرسة الى توفٌر  المتطلبات المادٌة والبشرٌة اللازمة لضمان تعلٌم جامع فاعل ٌضمن ت

 لدى الاعالة ذوي لضاٌا حول والتثمٌف الوعً تعزٌز الدراسة  حموق ذوي الاعالة ، ومن اهم توصٌات
 توفٌر، والمختلفة والمؤسسات والجمعٌات والمسؤولٌن والمعلمٌن والطلاب الوالدٌن ذلن فً بما بأسره، المجتمع

 لد التً التحدٌات مع التأللم لىع لمساعدتهم وأسرهم الاعالة ذوي للأفراد وعاطفً نفسً دعم برامج
 حٌاتهم جودة تحسٌن على الاعالة ذوي أفراد تساعد وتمنٌات أدوات لتوفٌر التكنولوجٌا استخدام، وٌواجهونها

 .الٌومٌة الحٌاة فً استملالٌتهم وزٌادة

 تعليم جامع   –تعليم دامج  -الطالة الثاحث –ذوي الاعاقح  كلماخ مفتاحيح:  

Title in English (A researcher student and effective solutions for peers with disabilities) 
Abstract: The study aimed to train students to use the scientific research method to compare inclusive education and inclusive education. It also 

aimed to work on providing the requirements for inclusive education in school, as it is the right of people with disabilities to education. As a result of 

this study, there are a number of educational problems in the educational system that require searching for solutions. Scientific, and the study was 

applied to a sample of 21 female students with disabilities distributed among school classes from first grade to Tawjihi. The study followed the 

qualitative approach represented by interviews, visits, data collection, and making comparisons between inclusive education and inclusive 

education in providing better rights for people with disabilities. It was one of the most important results. The initiative is the school’s endeavor to 

provide the necessary material and human requirements to ensure effective inclusive education that guarantees the provision of the rights of 

people with disabilities. One of the most important recommendations of the study is to enhance awareness and education about issues 

of people with disabilities among the entire community, including parents, students, teachers, officials, associations and various 

institutions, and to provide psychological and emotional support programs. For individuals with disabilities and their families to 

help them cope with the challenges they may face, and using technology to provide tools and techniques that help individuals with 

disabilities improve their quality of life and increase their independence in daily life.  
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